
i i Svatal a

Érkezet- 2012 !krr - 1

i

	

ffűi~r'~ í cliifTrrtn trtf,rSiMr~~ r;út ;fiti

q ~~~ .,, .

ORSZÁGGYŰLÉSI KÉPVISELŐ

Írásbeli kérdés!
Dr. Kövér Lászl ó
a Magyar Országgy űlés elnöke
részére

Helyben

Tisztelt Elnök Úr !

A Házszabály 91 . § alapján kérdést kívánok benyújtani Dr. Fazekas Sándor, vidékfejlesztési
miniszterhez

„Mi lesz a kőbányai Gergely bánya környékén élőkkel?”
címmel ,

amelyre a választ írásban kérem .

Tisztelt Miniszter Úr !

A néhai budapesti Gergely bánya - Harmat, Sibrik és Noszlopy utcákkal határolt - területét az elmúl t
évek során sokan közparkként, illetve kutyafuttatóként használták. Ez a gyakorlat egyel őre
felfiigges?tésre került, mivel olyan környezetvédelmi munkálatok kezdődtek a feltöltött bányában ;
amelyek miatt építési területté lett nyilvánítva . A korlátozás másik oka, hogy a látogatók nem kímélték
a terület laborvizsgálatát végző víz- és gázfigyelő-kutakat, rendszeresen megrongálták azokat .

Mint köztudott, a 25 hektáros területen lév ő agyagbányát az 1960-as évek végétől egészen 1989-ig az
akkori gyakoilatnak megfelel ően többségében kommunális hulladékkal töltötték fel . A teiülel
rekultivációjának megkezdéséig, a 2000-es évek elejéig mintegy 2 millió köbméter hulladék került a
talajba, amelynek megindult a természetes bomlási folyamata . A bomlás melléktermékeként (metánt ,
szén-dioxidot és kis mértékben kén-hidrogént tartalmazó) biogáz keletkezik, amely jelenség a ma i
napig tapasztalható a '90-es évekt ől kezdve. A képződött gázok biztonságos, környezetterhelést
csökkentő elvezetése érdekében építették ki a jelenlegi 16 darab kútból álló gázlecsapoló rendszert .

A megkezdett környezetvédelmi munkálatokra a Kőbányai Vagyonkezelő Zrt. tényfeltáró vizsgálatai
alapján került sor : megvizsgálták a Gergely bánya általános és környezetvédelmi helyzetét, így a
meglévő gázártalmatlanító rendszert, valamint a rendszerbe kötött 16 darab gázkút, az elszívó
berendezés és a gázártalmatlanító fáklya állapotát, m űködését. A vizsgálatok alapján megállapították,
hogy a mentesítő rendszer nem működik megfelel ően és bővítése is szükséges .

Ezt támasztják alá a környéken élő lakosság részéről érkező panaszok is, amelyek szerint a volt
agyagbánya helyén kialakított parknál az évek óta a földbő l feltörő metángáz égetését körülbelül egy
esztendeje abbahagyták. Így ez most szennyezi a környék és Budapest levegőjét, súlyosan
veszélyezteti a lakosság egészségét . Erre még „Mérgezés és robbanásveszély” táblák sem
figyelmeztetik a környéken élőket .

Mint tudjuk, a metángáz (CH4) a levegőbe engedve nemcsak környezetszennyező, de
robbanásveszélyes is, ha a légkörbe kerül a földbő l feltörve (sújtólég) . Ez a gáz felelős többek közt az
üvegházhatás felgyorsulásáért is, ezáltal a globális felmelegedésért, ráadásul huszonötször
hatékonyabban fejti kí káros hatását, mint más üvegházhatású gázok . A helyi, k őbányai lakosság és
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szakemberek aggódnak amiatt, hogy a metángáz nagyobb mennyiségben a légkörbe kerülhet a
környéken. Igy a talajból feltörő gázt lélegzik be az ott játszó gyerekek, a kutyát sétáltató mit sem sejtő
lakók, és a kismamák, akik a környéken mit sem sejtve sétáltatják kisgyermekeiket . Tájékoztatá s
hiányában nem tudhatják, hogy az egészségesnek hitt szabad leveg őn, hogy milyen problémákkal
szembesülhetnek.

Mindezekre figyelemmel kérdezem Miniszter urat :

1. Jogosak-e a kőbányai Gergely bánya környékén élők félelmei ?

2. Ki a felelős az említett problémáért, végeznek-e vizsgálatot a probléma felderítésére ?

3. Melyik hatóság felelős a vizsgálatokért?

4. Mikorra várható, a környéken élők biztonságát, az egészséges környezethez való jogát
biztosító megoldás a probléma kezelésében?

5. Ki a felelős a helyi lakosság, a környéken él ők megfelelő tájékoztatásának, a problémára val ó
figyelem felhívásának elmaradásáért? Miért hallgatnak a problémáról ?

Várom megtisztelő válaszát !

Budapest, 2012 . február 28 .

Simon Gá or,
országgyűlési ke viselő

MSZP
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